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DE BORNHOLMSKE HJEMSTAVNSFORENINGER
København ·  Helsingør · Hillerød · Roskilde · Næstved · Fyn · Jylland

KLIPPEØEN

Mange medlemmer af hjemstavnsforeningerne vender år efter år tilbage til forenin-
gernes ferieby i Svaneke. Interessen for stedet er stor, og udlejningsprocenten ligger 
i top. Nu får det populære feriested et yderligere, markant løft, idet planen er at bygge 
to helt nye huse i stedet for to af de ældste, små huse. Først skal myndighederne dog 
godkende byggeriet. Inde i bladet fortælles mere om planerne.
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Bornholms Hjemstavns-
forening af 1942

bornholms-hjemstavnsforening-kbh.dk

Formand: Carlo Holm, Engtof-
tevej 7, 2.th., 1816 Frederiks-
berg C., tlf. 2043 4146.
carloholm1@live.dk

Kasserer: Bent Christiansen, 
Sognevangen 2 A, Sengeløse, 
2630 Taastrup. 2264 3604. 
bent_christiansen@mail.dk
Knud Sonne Løvgreen, Maj Allé 
124, 2860 Søborg, 
tlf. 40456658.
Georg Mogensen, Højstruppar-
ken 35, 1.th., 2625 Vallensbæk, 
tlf. 26670836.
Poul Højegaard, Leen C.1. 2. 
sal, dør 3, 2630 Høje Taastrup,
tlf. 40152889. 
Aase Jacobsen, Bogtrykkervej 
41, 4.tv, 2400 Kbh.NV, 
tlf. 29823914.

Henning Rasmussen, Nyvej 87, 
3.mf, 2620 Albertslund,  
tlf.  2121 8598.

Gyrithe Varacob, Smakkegårds-
vej 83, st. tv. 2820 Gentofte,  
tlf. 28108898.

Bornholms 
Hjemstavnsforening for 

Helsingør og omegn
Formand: Vibeke Munk, 
Roret 69, 3070 Snekkersten,                            
tlf. 2145 1644. 
vibeke@munk.mail.dk
Kasserer: Nina Müller, Hylde-
blomsthaven 25, 4622 Havdrup,                                                          
4046 7452, niuf30@gmail.com

Bornholmerforeningen
for Hillerød og omegn

bornholmerforeningen-hillerød.dk

Formand: Jørgen Dam, Hille-

rødvejen 9, 3480 Fredensborg, 
48476140, mobil 40637526, 
e-mail: jorgen.dam@mail.dk
Kasserer: Bente Jakobsen, 
Rytterstien 2, 3400 Hillerød, 
tlf. 5122 7452
bente-finn@jakobsen.mail.dk.

Bornholmerforeningen
for Roskilde og omegn

roskildebornholmerforening.dk

Formand: Niels Jørgen Jørgen-
sen, Lundevej 2, 4030 Tune, 
6177 4856 formand@
roskildebornholmerforening.dk
Kasserer: Eskil Holm, Mårha-
ven 3, 4000 Roskilde
2344 3698, mail: eskil.holm@
mail.dk

Bornholmerforeningen 
for Vestsjællands og 
Storstrøms amter af 

1987

Formand: Svend Hellisen: 
Torpevej 14, 4160 Herlufmagle
4015 2712, 
shla.torpe@dlgtele.dk
Kasserer: Vivi Bell, Kærebjerg-
vej 11, 4242 Boeslunde tlf. 
20270316 mail: bell@stofanet.
dk.  
 
Hjemstavnsforeningen

Bornholmerklubben Fyn 
af 1982

www.bornholmerklubben-fyn.dk

Formand: Finn Mortensen, 
Rosenvænget 6, 5540  Ullerslev, 
5184 9875
 i_mortensen@hotmail.com.

Kasserer: Rita Piil,
Kogtvedvænget 9E,
5700 Svendborg, 2449 0175 
rita.piil@erip.dk                                 

Bornholms Hjemstavns-
forening 2000 (Jylland)

bornholmshjemstavn-jylland.dk

Formand: Poul-Erik Nilsson, 
Plantagen 22, 8400 Ebeltoft. 
Tlf.: 51309567. 
E-mail: oebo48@mail.dk

Kasserer: Anette Havmøller 
Bärtel, Vermundsvej 35, 8370 
Hadsten, tlf.: 20574622,
e-mail: njbahb@hotmail.com

Hjemstavnsbyen 
hjemstavnsbyen-svaneke.dk

Formand:   
Jørgen Dam, Hillerødvejen 9, 
3480 Fredensborg, 48476140, 
mobil 40637526, e-mail:  
formand@hjemstavnsbyen.dk

Aministrator: 
Hans-Jørn Green, Solvej 39, 
3330 Gørløse,
tlf. 3035 5025. E-mail:  
adm@hjemstavnsbyen.dk

Inspektør i Svaneke: Lene Smidt
tlf. 2442 6296.

Klippeøen

Ekspedition: 
Carlo Holm, Engtoftevej 7, 
2.th., 1816 Frederiksberg C., tlf. 
2043 4146.
carloholm1@live.dk

Redaktør: 
Erik Jensen, Sundby Parkvej 
16, 4.tv., 2300 København S, 
27245630  
erj.global@gmail.com 
Tryk: 
Bech Distribution a/s,
Hedelykken 2-6,
2640 Hedehusene.

HUSK AT MELDE ADRESSEÆNDRING. En hel del eksemplarer af Klippeøen 
kommer retur med "adressaten ubekendt". Postvæsenet finder ikke ny adresse, så det 
er vigtigt, at medlemmer melder adresseændring til foreningens kasserer.
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KØBENHAVN
Bornholms Hjemstavnsforening af 1942
www.bornholms-hjemstavnsforening-kbh.dk

stavnsbyen).
Sekretær: Georg Mogensen 
(medlem af bestyrelsen i Hjem-
stavnsbyen). 
B e s t y r e l s e s m e d l e m :  
Poul Højegaard (medlem af  
Hjemstavnsbyens bestyrelse).
Bestyrelsesmedlemmer: Aase 
Jacobsen, Gyrithe Varachob, 
Henning Rasmussen.

Knud Sonne Løvgreen gav 
ved generalforsamlingen en 
grundig redegørelse om Hjem-
stavnsforeningens ferieby i 
Svaneke. 
Feriebyen drives nu som en 
forening, som ledes af en be-
styrelse med medlemmer fra 

Foreningen i København er 
stadig Danmarks største hjem-
stavnsforening. Ved foreningens 
generalforsamling den 26. marts 
oplyste formand Carlo Holm, at 
man har 1064 medlemmer.
Carlo Holm kunne i sin beret-
ning fortælle om et år, hvor akti-
viteterne blev normaliseret efter 
corona-tiden. Generalforsamlin-
gen blev holdt som planlagt og 
selv om man måtte flytte 80 års 
stiftelsesfesten, blev den holdt 
med et flot program.
Ud over disse to arrangemen-
ter og de faste bankospil bød 
2022 på foredrag om Bornholms 
trolde og underjordiske ved an-
tropolog Lars Chr. Rømer og ju-
letræsfest, hvor det blandt andet 
blev til et glædeligt gensyn med 
Lucia-pigerne.
Foreningens kasserer, Bent Chri-
stiansen, forelagde regnskabet. 
Selv om det blev til et underskud 
i 2022, har foreningen stadig en 
sund og god økonomi.
Bent Christiansen blev sammen 
med Aase Jacobsen, Gyrithe 
Varachob og Knud Sonne Løv-
green genvalgt til bestyrelsen. 
Det samme blev Marianne Bay 
Hansen som suppleant, mens 
Kitt Pedersen blev ny suppleant 
i stedet for Lise Krøner.

Efter generalforsamlingen kon-
stituerede bestyrelsen sig:
Formand:  Carlo Holm.
Kasserer: Bent Christiansen.
Næstformand: Knud Sonne 
Løvgreen (næstformand i Hjem-

Hjemstavnsforeningerne i Køben-
havn, Helsingør, Roskilde og Hil-
lerød. Herudover kan foreninger-
ne sende et antal repræsentanter til 
det årlige repræsentantskabsmøde.
Bestyrelsen vælger en administra-
tor, der forestår den daglige drift. 
Knud Sonne Løvgreen fortalte 
bl.a., at der er planer om at bygge 
to nye feriehuse. På side 12 fortæl-
les om de spændende planer for 
feriebyen.

Ved generalforsamlingen blev det 
besluttet, at bestyrelsen fremover 
skal indstille til generalforsamlin-
gen, hvem man foreslår at sende 
som repræsentanter til feriebyens 
repræsentantskabsmøde.   

Kitt Pedersen, ny bestyrelsessuppleant, sammen med formand Carlo 
Holm (stående) og næstformand Knud Sonne Løvgreen.

Stadig 
størst
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KØBENHAVN  fortsat               Fødselsdage     

Nye medlemmer
Flemming Røi,  Valby.
Maria Røi Petersson, Søborg.
Lykke Ångstrøm, Vanløse.
Daniel Westh, København.
Mona Johansson, Errindlev.
Jette Svarth, Hedehusene.
Eva Poulsen, Køge.
Eva Rasmussen, Brønshøj.
Martin Meulengracht, Rødovre.
Steen Dahl Kofoed, Alberts-
lund.
Lars Due, Slagelse.
Susanne Te-shu Chang, Brøns-
høj.
Dorthe Kofoed, Frederiksberg.
Line Kragh Stoppert, Dysse-
gård.

2. juni 75 år: Judith Hansen, Al-
bertslund, født i Vestermarie.
2. juni 80 år: Per Madsen, Kø-
benhavn Ø, født i Svaneke.
11. juni 80 år: Bente Biber Sper-
ber, Vanløse.
11. juni 75 år: Annelise Larsen, 
København S.
14. juni 80 år: Hanne Andersen, 
Hvidovre.
17. juni 95 år: Poul Anker Ko-
foed, Slagelse.
18. juni 50 år: Steffen Høgenhav 
Nielsen, Ry.
19. juni 60 år: Michael Ernst 
Finne, Ballerup, født i Ballerup.
19 juni 70 år: Jan Sørensen, 
Hvidovre.
20. juni 70 år: Anni Nielsen, Ka-
strup.
22. juni 70 år: Kirsten Falch, 
Skælskør.
25. juni 70 år: Niels-Erik Dam, 
Hvidovre, født i Knudsker.
28. juni 75 år: Viva Musa Mor-
tensen, Frederiksberg, født i 
Rønne.
30. juni 60 år: Lene Edelmann, 
København S.

4. juli 70 år: Torben Riddell, 
Ålsgårde.
14. juli 80 år: Gurli Kres-
sner, Hvidovre, født i Klemen-
sker.
16. juli 75 år:  Lis Nielsen, 
Taastrup, født i Rønne.
22. juli 80 år: Rita Nørre-
kjær, Lyngby, født i Årsballe.
24. juli 75 år: Viola Vessel 

Nielsen, Kalundborg, født i Sva-
neke.
25. juli 90 år: Ellen Henrik-
sen, Glostrup.
28. juli 70 år: Lone Thom-
sen, Haslev.
28. juli 70 år: Gitte Juhl-Hansen, 
Vanløse, født i Rønne.
29. juli 80 år: Molla Riis, 
Kalvehave, født i Pedersker.

En af de mest markante skik-
kelser i hjemstavnsforenin-
gens historie er ikke mere. 
Birthe Nørregård Sørensen 
døde den 22. april efter nogen 
tids sygdom og blev bisat fra 
Sct. Lucas kirke på Frederiks-
berg den 2. maj. 
Selv om Birthe i mange år 
boede på Frederiksberg sam-
men med sin mand, Jørgen, 
så var det Bornholm, der var 
et vigtigt omdrejningspunkt i 
hendes meget aktive liv. Bir-
the, som var født i Pedersker 
i 1938, blev medlem af Hjem-
stavnsforeningen i 1986.
Hun kom hurtigt i foreningens 
bestyrelse, og efter seks år 
som medlem blev hun i 1992 
valgt til formand. Den post 
varetog hun med stort engage-
ment og autoritet i 23 år.
Det blev også til andre til-
lidsposter inden for den 
bornholmske hjemstavnsbe-
vægelse. Birthe var bestyrel-
sesmedlem i Bornholmernes 
Husfond, som i 1996 blev æn-
dret til Bornholmernes Fond, 
og som ved nedlæggelsen blev 
doneret til Hjemstavnsbyen i 
Svaneke. Og netop feriebyen 
hørte til Birthes hjertebørn. 
Hun var med i dens bestyrelse 
i mange år og dens formand i 
10 år, fra 2011 til 2021. Hun 

betragtede den som ”sin by” og 
lagde en helhjertet indsats i ar-
bejdet med feriebyen.
Også på andre områder lagde 
hun et stort frivilligt arbejde, 
f.eks. holdt hun med sikker hånd 
fast i administrationen af Klip-
peøen, og hun forestod i en år-
række foreningens bibliotek.
Birthe blev æresmedlem af 
Hjemstavnsforeningen i 2018.
Efter lang tids kærlig pleje af 
sin sygdomsramte mand, Jør-
gen, blev Birthe alene for et par 
år siden, og kort tid efter at hun 
havde overladt sine mange op-
gaver i hjemstavnsforeningen 
til andre, blev hun selv ramt af 
sygdom. 
Som overskrift til Birthes døds-
annonce stod: Et lys gik ud, et 
liv er endt. På himlen blev en 
stjerne tændt.
Æret være hendes minde.

Dødsfald
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HELSINGØR
Bornholms Hjemstavnsforening 
for Helsingør og Omegn

        Fødselsdag
Igen i år vil Bornholms Hjem-
stavnsforening, Helsingør, delta-
ge i fanemarchen torsdag den 15. 
juni kl. 19.00 gennem Helsingør 
by. 
Festligt og flot er det med Hel-
singør Pigegarde i spidsen, en 
skøn sommeraften med mange 
mennesker på gaderne og fejen-
de faner fra foreninger i Nord-
sjælland. 
Mød op til denne tradition, hvor 
foreningen er vært (sandwich og 
lidt at drikke). Gerne tilmelding 
til Nina (4046 7452) eller Grethe 
(4166 1495) inden 14. juni.

29. juni 50 år: Preben Brinch, 
Stenfeldtsvej 20, Helsingør.
Preben er foreningens gode og 
aktive bestyrelsesmedlem og fa-
nebærer.
30. juni 75 år: Ingrid Strøm, 
Stürups Plads 3, 3. lej. 15, Hel-
singør. 

Bente fortalte spændende om, 
hvordan tyende og herskab blev 
bespist og med hvad. Frokosten 
sluttede af med en sang inden 
kaffe med lun, hjemmebagt 
kringle. Det var en flok tilfredse 

deltagere  fyldt med syns- og 
sanseindtryk fra dagen indram-
met af den nyudsprungne bøge-
skov, der sagde farvel til hinan-
den og på gensyn Valdemarsdag 
torsdag den 15. juni.   

Søndag den 12. marts havde vi 
besøg af Ilse Wederkinck, som 
fortalte om sin bog ”Havet er 
mit” og om, hvordan hun var 
kommet i gang med at skrive. 
Alle oplysninger fra familiemed-
lemmer, biblioteker, Rigsarkivet 
osv. blev samlet i ”Havet er mit”. 
En fortælling, der strækker sig 
fra 1880 til ca. 1960. 
En meget interessant eftermid-
dag, hvor vi fik dykket ned i 
gamle, genkendelige bornholm-
ske minder. Fint fremmøde var 
der også til denne flotte martsdag 
i sol.

Onsdag den 3. maj afviklede vi 
årets ”kend din egn” i det al-
lerflotteste majvejr. En meget 
vellykket dag, hvor vores guide 
på Flynderupgård, Michael (bil-
ledet), bød velkommen. Han var 
en utrolig god fortæller med hi-
storien om, dengang  området 
havde store marker, dyrehold og 
mange i arbejde både ude som 
inde, og til i dag, hvor Flynde-
rupgård er en perle af et museum 
i Helsingør Kommune. 

Efter en times vandring igennem 
hovedhus, prydhave med Grund-
lovsstenen og skulpturstien gik 
det videre til de gamle avlsbyg-
ninger for at slutte af ved grise, 
geder og ænder. Så var det tid til 
frokost, hvor alle meget hurtigt 
indtog plads i Spisestuen og gik 
i gang med dejlig frisklavet mad 
som ”i vor mors tid”. Madmor 

Et dyk i minderneSå skal fanen luftes

Vellykket  
dag på  
Flynderupgård

Vi ses til Bornholmer-
træf 2023 lørdag den 
10. juni i København!
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HILLERØD
Bornholmerforeningen for Hillerød og Omegn
www.bornholmerforeningen-hillerød.dk

       Fødselsdage
Vi rundede vintersæsonen af 
sammen med tidligere muse-
umsleder på Bornholms For-
svarsmuseum, Jens Skaarup. 
(Billedet). Han var i Hillerød for 
at fortælle om Rønne som fæst-
ningsby. Jens har skrevet artik-
ler om planerne om at omdanne 
Rønne som stor fæstningsby for 
at kunne beskytte Danmarks in-
teresser i Østersøen.
Der var stor og imponerende in-
teresse for at høre Jens og med 
god grund. Vi fik et særdeles 
godt foredrag med en masse 
spændende historier om Rønne. 
Ca. 60 medlemmer var mødt 
frem på denne skønne forårsdag, 
som billedet herover illustrerer.
Foredraget var en glimrende in-
spiration til at besøge Forsvars-
museet i Rønne, næste gang tu-
ren går til Bornholm.

Vi ønsker hjertelig tillykke med 
fødselsdagen til:

85 år 23. juni: Ib Hansen, Bag 
Vænget 17, Hillerød.
80 år 12. juni: Kathe Rosenkvist, 
Nyhusevej 24, Hillerød.
80 år 23. juni: Jack Holger Han-
sen, Kirkebakkegårdsvej 50, 
Lynge.
65 år 5. juli: Gitte Andersen, 
Tegltroldevej 8, Helsinge.

85 år 3. august: Søren Kjøller, 
Slotsgade 37, Hillerød.
85 år 3. august: Arne Jensen, 
Musvitvej 7, Frederiksværk.
70 år 5. juni: Jonna Møller 
Nielsen, Hyrdevangen 22, 2.tv., 
Brønshøj.

Rønne som fæstningsby
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Hillerød fortsat

Velkommen til otte nye medlemmer

Søndag den 12. marts afholdt 
foreningen den årlige, ordinære 
generalforsamling i Grønnega-
decentret. Vi var mere end 50 
medlemmer samlet.
Knud P. Hansen blev valgt som 
dirigent, og han styrede os som 
sædvanlig sikkert igennem dags-
ordenen.
Vi startede eftermiddagen med at 
mindes vores æresmedlem Egon 
Petersen, som desværre døde for 
et par måneder siden.
Efter formandens beretning og 
regnskabet gik vi til valg.
Hans-Jørn Green takkede des-
værre af som næstformand og 
sekretær. Vi sender hermed en
stor tak til Hans-Jørn for arbejdet 
i bestyrelsen igennem næsten 10 
år.
Nyvalgt til bestyrelsen blev Jør-
gen Thorup, hvorimod vi ikke 
fik besat den ene post som sup-
pleant.  
Efter generalforsamlingen fik 
vi smørrebrød og kaffe med ka-
ger, og enkelte vindere kunne gå 
hjem med præmier fra det ameri-
kanske lotteri. Stig Sommer gav 
os underholdning med en række 
viser, før vi afsluttede den hyg-
gelige eftermiddag.
Formandens beretning og referat 
findes på vores hjemmeside.

Vores medlem Peter Kofod blev 
inspireret af at læse forrige num-
mer af Klippeøen og har sendt 
os denne lille sande historie fra 
horra-tiden i Nexø.
"En tysker og en gammel fisker 
fra Nexø står og kikker ud over 
havnen, bådene, vandet osv.!
Så siger tyskeren: "Sehr schön!" 
Hvortil fiskeren svarer: 
"Gon ser Jâ sjø'n!"

Vi byder følgende nye medlem-
mer velkommen i foreningen.
Ove Jensen, Mariehøj 108, Nivå.
Verner Christensen, Vester 
Strandvej 12, Solrød Strand.
Jørn Mortensen, M.P. Jensens 
Vej 4, Slangerup.
Vibeke Knudsen, Vibekevej 7 D, 
Hillerød.

Vi holder en kort sommerpause i 
aktiviteterne. Vi ønsker alle med-
lemmer en rigtig god sommer og 
en forhåbentlig god tur til Born-
holm, nu med den nye færge Ex-
press 5. Via foreningens aktivi-
teter har vi jo denne vinter givet 
inspiration til aktiviteter under 
besøget hjem til Bornholm. Finn 
Hansen fortalte om de 367 ture 
i naturen. Jens Boutrup introdu-
cerede Rønne Teater, og senest 
fik vi af Jens Skaarup en intro-
duktion til Bornholms Forsvars-
museum i Rønne. Se omtalen på 
forrige side. God tur.
Vi ses igen den 17. september.

Poul Knudsen, Vibekevej 7 D, 
Hillerød.
Birgit Colsted, Lobeliavej 6, 
Hørsholm 
Louis Tonny Hansen, Tegltrolde-
vej 8, Helsinge.
Gitte Andersen, Tegltroldevej 8, 
Helsinge.

Nyvalg til 
bestyrelsen

Fra bestyrelsen

Fra Peter Kofod

Jemmafrå

Balladen om 1658
Repremieren på teaterstykket 
"1658 - balladen om Bornholms 
befrielse" er lige rundt om hjør-
net. Stykket havde sin debut i 
2020, hvor Covid-19 gjorde, at 
de skrå brædder måtte skiftes ud 
med ladet af en lastbil. Stykket 
handler om dengang, bornhol-
merne gjorde oprør mod sven-
skerne, så øen blev givet tilbage 
til den danske konge. Nu kom-
mer stykket så op igen på de 
rigtige skrå brædder på Rønne 
Theater.

 Dyrere flybilletter
”Det går simpelthen ikke an 
mere. Vi er nødt til at sætte pri-
serne op.” Så kontant lyder det 
fra Jesper Rungholm, admini-
strerende direktør hos DAT, der 
truer med at hæve billetpriserne 
med omkring 100 kroner. Pro-
blemet er flyselskabets stigende 
omkostninger. ”Det vil sige, at 
billetterne (på bornholmerruten, 
red.) i gennemsnit skal stige fra 
4-500 kroner, som de er nu, op til 
5-600 kroner, for at det kommer 
til at hænge sammen,” forklarer 
DAT-direktøren.

Energiøen koster 31 mia.
I den politiske aftale om ener-
giøen ved Bornholm står der, at 
den skal kunne betale sig selv. Et 
notat fra Klimaministeriet viser 
dog, at energiøen kan ende med 
at koste staten 31,5 milliarder 
kroner. Det har vakt stor be-
kymring på Christiansborg, men 
Bornholms borgmester, Jacob 
Trøst, er ikke bekymret og tror 
stadig på det omfattende miljø-
projekt. ”Jeg er ikke bekymret. 
Jeg synes, der er meget klare sig-
naler fra Christiansborg om, at 
vi vil vedvarende energi - og at 
havvind er en meget vigtig del af 
det,” forklarer han til TV2 Born-
holm.
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ROSKILDE
Bornholmerforeningen for Roskilde og Omegn
www.roskildebornholmerforening.dk

To fridage som nu er forsvundet

        Fødselsdage

Det var en meget veloplagt Bir-
gitte Borgen Müller (billedet), 
der ud fra sin bog ”70 Erin-
dringsglimt fra russertiden på 
Bornholm” genopfriskede den 
russiske befrielse/besættelse.
”Befrielsen” af Bornholm er den 
russiske version af begivenhe-
derne, vi andre må nok betegne 
russernes tilstedeværelse som en 
besættelse.
Ved interview af 70 bornholmere 
er det virkelig lykkedes Birgitte 
at tegne et varieret billede af 
russernes hverdag i de 11 må-
neders besættelse i 1945-46. For 
de flestes vedkommende er det 
”førstehåndsvidner”, som når 
den 95-årige fhv. skoleinspektør, 
Svend Aage Henriksen, fra Kle-
mensker beretter om sejladsen 
til Kolberg i sin fars fiskerbåd. 

En hel flåde af bornholmske fi-
skerbåde deltog i evakueringen 
af de tyske soldater, og fik så til 
gengæld russere med ombord på 
tilbagesejladsen til Bornholm.
Disse begivenheder er ikke me-

Ved konfirmationsforberedelsen 
sagde præsten til en dreng: ”Kan 
du nævne mig de tre største hel-
ligdage i året?”
”Jo, ded e Fâstelansmanda, 
Sântanawtan å Dyrskuedânj", 
svârde Horrinj!
Navnet fastelavn kommer af det 
plattyske Fasteabend, der bety-
der fasteaften - altså aftenen før 
fasten begynder. I den katolske 
tid skulle man rense sit legeme til 
den store påskehøjtid. Fastelavn 
var oprindelig ikke nogen kristen 
højtid, men en hedensk vårfest – 
en frugtbarhedsfest - som blev 
ændret og optaget på det kirke-
lige ”højtidsrepertoire”. Gejst-
ligheden så gerne den løsslupne 

70 år den 2. juli: Gunhild Holm, 
Herlev.
75 år den 17. juli: Niels J. Jør-
gensen, Tune.

Russertiden - set med nye briller
get kendt i offentligheden.
Til gengæld er de russiske solda-
ters ”hærgen, plyndring i private 
hjem, tyveri og voldtægter mv.” 
nok det mest tegnede billede fra 
dengang.
Men også her er der en anden 
virkelighed, som det fremgår af 
bogen. Mange soldater var glade 
for børn - de savnede vel deres 
egne derhjemme! Der blev spil-
let og danset på Rønne havn, og 
der var god stemning mellem 
de lokale og russerne. De havde 
nemlig amerikanske cigaretter, 
der blev byttet med sprit! Citat: 
”de russere, som vi mødte, var 
faktisk søde, rare og venlige.”
Tak, Birgitte, for en spændende 
eftermiddag i april.
Bogen: 70 Erindringsglimt: Ha-
kon Holm Publishing. Kr. 275.-

fastelavnsfestivitas afskaffet ved 
reformationen i 1536, men det 
lykkedes ikke.
Traditionen med at slå katten af 
tønden  og rasle ved dørene hol-
des fortsat i hævd. For os i den 
ældre generation var fastelavns-
mandag en skolefridag, men den 
blev afskaffet i 1970, da lørdags-
undervisningen blev inddraget.

St. bededag 1686 – 2023
Der har traditionelt denne dag 
været afholdt konfirmationer i 
folkekirken. Således også under 
krigen, st. bededag d. 20. april 
1942, da Svend Henriksen blev 
konfirmeret i Allinge Kirke.
Naturligvis blev der flaget i hele 
byen, men til glæde (og en vis 

forundring) for borgerne var 
alle de tyske både i havnen også 
flagsmykkede. Forklaringen var 
imidlertid, at d. 20. april var Hit-
lers fødselsdag!

Bestyrelsen ønsker alle en god 
sommer.
Af efterårets program kan næv-
nes en udflugt til Tadre Mølle – 
herom mere i næste nr.       AK
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NÆSTVED
Bornholmerforeningen Vestsjællands og 
Storstrøms Amter af 1987

Dorthe Sonne Andersen, Ingers-
vej 52, 4653 Karise.
Freddy Nielsen, Skæppevej 19, 
4760 Vordingborg.
Vi byder jer velkommen i for-
eningen.

Dødsfald

Den 26. marts blev foreningens 
generalforsamling afholdt i Her-
lufmaglehallen. Der var et pænt 
fremmøde på 24 deltagere. 
Som dirigent blev Hedvig Kofo-
ed valgt. Formanden aflagde en 
fyldig beretning om årets gang i 
foreningen. 
Kassereren forelagde årets regn-
skab. Regnskabet udviste et 
mindre underskud på 1.260 kr. 
En medvirkende årsag til under-
skuddet er de store bankomkost-
ninger, der er pålagt foreninger. 
De er lige steget med 500 kr. ud 
over de godt 2.000 kr., som vi 
betaler i forvejen. 
Kontingentet blev foreslået uæn-
dret 200 kr. årligt. Beretning og 
regnskab blev godkendt. Der var 
genvalg til Kjeld Cordua og Vivi 
Bell. Ole Sonne ønskede ikke 
genvalg, i stedet blev Susan Bo-
rup Sonne valgt. Ole Sonne blev 
suppleant. Som nye revisorer 
valgtes Dorrit Jensen og Ib Nau-
mann Jensen.
Der var ingen indkomne for-
slag. Under eventuelt nævnte 
Susan Carlsen, at hun var med 
i Bornholms Slægts- og Lokal-
historiske Forening. Der havde 
hun gjort opmærksom på vores 
forening, da de tilsyneladende 
ikke kendte til Bornholmerfor-
eningerne, her kunne der måske 
hentes medlemmer. Der blev 
også nævnt, at der kan købes ma-
ling med rabat i Flüggers butik-
ker. Ved  køb angives konto nr. 

645766. Handles der på hjem-
mesiden, skal der skrives FA 
645766. Ole opfordrede til, at 
børn eller børnebørn af de nuvæ-
rende medlemmer meldte sig ind 
i foreningen, således at tilknyt-
ningen til Bornholm fortsætter. 
Efter kaffen kom Brian Christen-
sen og fortalte meget levende om 
kunstneren, papirklipperen Sab-
ber. Under foredraget viste han 
mange og fantastiske billeder af 
Sabbers kunst. De fleste kendte 
nok ikke ret meget til Sabber på 
forhånd. 
Efter Brians foredrag var alle 
fascineret af Sabber, som nok 
var lidt original, men en virke-
lig kunstner i ordets bedste for-
stand. Brian høstede et godt bi-
fald for det fremførte. Vi sluttede 
med spisning.

Søndag den 20. august arrange-
rer vi en tur til Guldagergaard i 
Skælskør. Guldagergaard er et 
center for keramisk kunst, hvor 
danske og internationale kunst-
nere mødes. Et spændende sted. 

Sæt allerede nu et kryds i kalen-
deren for denne dag. Se mere i 
næste nr. af Klippeøen.

Guldborg Jessing er død d. 22. 
april. Guldborg var med fra star-
ten af foreningen sammen med 
sin mand, der var foreningens 
første kasserer. Guldborg blev 
som følge deraf også stærkt in-
volveret i foreningens arbejde i 
de første år. I de senere år har 
Guldborg boet i Vindinge og 
derfor ikke deltaget så meget i 
vores arrangementer, men hun 
var fortsat interesseret og fulgte 
med i Bornholmerforeningens 
virke. 
Æret være hendes minde

Nye medlemmer

General-
forsamling 
og Sabber
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        Fødselsdage

FYN
Hjemstavnsforeningen 
Bornholmerklubben Fyn af 1982
www.bornholmerklubben-fyn.dk

Ypperlig og original papirkunst
Søndag den 23. april havde vi 
besøg af Brian Christensen, som 
fortalte om Sabber og om sin bog 
”Sabber – en original papirklip-
per”. I øvrigt en god titel på bo-
gen, for samtidig med, at Sabber 
var en original papirklipper, var 
han også selv lidt af en original. 
Vi har to gange, i 1987 og i 1993, 
haft besøg af Sabber, hvor han 
sad og klippede for os, samti-
dig med, at han fortalte diverse 
historier, men også de, der ikke 
var til stede dengang, føler efter 
Brians Christensens fortælling, 
at de kender Sabber ret godt. 
Ellers kunne man erhverve sig 
bogen, og så havde man læsning 
til nogle dage, for det er et digert 
værk, Brian Christensen har be-
gået. Se evt. omtalen af bogen i 
Klippeøen nr. 6, 2022. 
Brian Christensen fortalte en 
del anekdoter om Sabber, som 
han havde fået af mange af de 
mennesker, han havde talt med i 
forbindelse med sit arbejde med 
bogen.  
Vi fik også hørt om hans barn-
dom, hans koner og kærester, 
hans hjem i Østerlars, hans ud-
stillinger, hans katte og påfugle, 
jobs og meget mere. 
Rigtig mange bornholmere ken-
der Sabber og hans papirklip, 
da disse klip ofte blev brugt 
som gave ved fødselsdage eller 
jubilæer. Sabber fik så oplyst 
forskellige ting om den person, 
der skulle have gaven, og klip-
pede så dette ind i sit værk. Også 
mange firmaer, banker mm. har 
eksempler på hans klip hængen-
de. Sabber sad også en overgang 

og klippede i Tivoli, og han for-
søgte troligt at leve af sin papir-
kunst, men det lykkedes ikke 
rigtigt, selv om han udstillede i 
mange forskellige lande, bl.a. i 

Rom side om side med H.C. An-
dersen.
Det blev en hyggelig og oplysen-
de eftermiddag med kaffe med 
hjemmebag i pausen.

70 år den 29. juni: Ulla Mik-
kelsen, Lihme Møllevej 7, 7183 
Randbøl.

Kommende  
arrangementer
Lørdag den 10. juni: 
Bornholmertræf i København.
Søndag den 20. august: 
Grillarrangement hos Lene Yde i 
Munkebo.
Søndag den 8. oktober: 
Jørgen Dam fortæller om 66-bå-
dene.
Søndag den 3. december: 
Julefrokost.

Alle foreningens medlemmer 
og deres familie ønskes en 
rigtig god sommer. Vi håber, 
at mange af jer kommer en tur 
til Bornholm for at nyde vores 
dejlige ø.

Formandens eget klip af en 
jordemor, som Sabber klippede 
ved sit besøg i 1993.

Et eksempel på Sabbers klip
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JYLLAND
Bornholms Hjemstavnsforening 2000
www.bornholmshjemstavn-jylland.dk

                             Fødselsdage

Svanekes fine park

Nye medlemmer

Der er ingen omtaler denne 
gang, eftersom vi ikke havde ar-
rangementer i marts og april, og 
det arrangement, vi havde i maj 
måned, lå efter deadline for afle-
vering af stof til dette blad.
I stedet vil jeg bruge pladsen til 
at fortælle lidt om byparken i 
Svaneke. Måske det kan inspi-
rere andre til et lille besøg. Trods 
det, at parken har eksisteret i 
mere end 100 år, og selvom jeg 
i mange år jævnligt har besøgt 
Svaneke, vidste jeg ikke, at den 
fandtes. Det var lidt af et til-
fælde, jeg blev opmærksom på 
parken eller rettere det, der sta-
dig er tilbage af den. For den er 
skrumpet, siden den blev indviet 
år 1919.
Under et ophold i hjemstavns-

byen for nogle år siden måtte vi 
besøge lægehuset på Lindevej. 
Og bagved eller ved siden af 
bygningen, der oprindelig hu-
sede plejehjemmet, opdagede vi 
et grønt område. Og her fandt 
vi et lille anlæg med stier, plan-
ter, springvand og bænke. Og 
til forskel fra Torvet, havnen og 
Brænderigænget med de mange 
sommerturister var der så stille 
og fredeligt. Vi var de eneste 
mennesker i denne oase.
Hjemkommet til Ebeltoft besøg-
te jeg nogle hjemmesider, og her 
er ganske kort, hvad jeg fandt. 
Byparken – eller ”lystanlægget”, 
som det også blev kaldt - blev 
anlagt i klassisk fransk havestil 
med strenge symmetriske former 
og et centralt placeret spring-

vand og solur. Arkitekten bag 
anlægget havde udarbejdet en 
plan, som indeholdt beplantning 
af 380 træer, 1.000 buske og 435 
hækplanter. Desuden havde han 
tegnet en bænk specielt beregnet 
til Svaneke Park. Der blev frem-
stillet og opsat 15 eksemplarer 
af bænken i parken. Parken blev 
brugt af byens finere borgerskab 
til at promenere i – iklædt de-
res fineste stadstøj med hatte og 
handsker. Jo, der var stil over!
Som skrevet i starten er parken 
med årene blevet mindre. Area-
let, hvor bl.a. det nuværende læ-
gehus ligger, var oprindelig også 
del af parken. Men centrum med 
springvand og omkringliggende 
stier og planter ses stadig, ste-
det er pænt vedligeholdt og efter 
min mening et besøg værd. 
Der er ikke så mange parkerings-
pladser ved lægehuset - de er jo 
også beregnet til ”patienter” - 
men man kan jo parkere lidt 
længere derfra – måske på Ved 
Stranden, og så gå ad Østergade 
og komme til parken via Parkvej.

Vi byder velkommen i forenin-
gen til:
Benny Olafsen i Løsning, født i 
Allinge.
Joachim Sonne i Silkeborg, født i 
København.

I juni måned ønsker vi tillykke 
med fødselsdagen til:
Henrik Munk i Borris, Skjern 
med 65 år, født i Nexø.
Lillian Asping Nilsson i Ebeltoft 
med 75 år, født i Klemensker.

Hanne Rømer i Bramming med 
75 år, født i Seem.
Kurt Andersen i Ringkøbing 
med 75 år, født i Ibsker.
I juli måned har vi ikke medlem-
mer, der ”runder”.

Som nævnt i forrige nummer 
har vi ingen arrangementer i juni 
og juli. Næste gang bliver d. 5. 
august, hvor vi mødes for bl.a. at 
grille. Se mere i næste nummer.
Vi ønsker alle en god sommer 
med megen sol og varme.

God sommer
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Glæd dig til at opleve 
et spændende hus
Kommer du til hjemstavnsfor-
eningernes Bornholmertræf den 
10. juni, bliver du budt inden for 
i en ganske enestående bygning, 
Københavns Rådhus. Ikke fordi 
huset er særlig gammelt – det 
blev indviet i 1905 – men fordi 
det rummer en lang række inte-
ressante og spændende steder, 
f.eks. har såvel borgerne som 
kongehuset deres egen festsal. 
Med italienske forbilleder, ikke 
mindst rådhuset i Sienna, teg-
nede arkitekten Martin Nyrup 
et rådhus, der betegnes som na-
tionalromantikkens hovedværk 
i Danmark, for selv om inspira-
tionen kom sydfra, så skulle det 
afspejle det danske folk og ikke 
mindst Københavns befolkning. 
Rådhusbygningen er symme-
trisk. Kun tårnet, der er et af by-
ens højeste, er anbragt asymme-
trisk inspireret af rådhustårnet i 
Siena.
Det store rådhusanlæg består af 
et rektangel, der i det indre deles 
af en tværfløj.
 
Da rådhuset stod færdigt, var 
det med tårnets 105 meter lan-
dets højeste bygning. Og øverst 

oppe placerede man de klokker, 
som alle venter på nytårsaften, 
og som dagligt lyder i radioen kl. 
12, selv om det i 2003 blev er-
stattet af en båndoptagelse.
Det store hus er det sjette rådhus 
i København. Det femte blev op-
ført på Nytorv, hvor det rumme-
de både rådhus og domhus. I dag 

huser det Københavns Byret. 
Opførelsen af Nyrups rådhus va-
rede hele 13 år. Selv om Martin 
Nyrups projekt blev kritiseret af 
andre arkitekter og nogle byråds-
medlemmer, så endte opgaven 
hos ham. Han havde tidligere 
tegnet en stor udstillingsbygning 
til Nordisk Industri- og Land-
brugsudstilling i 1888 – på det 
samme sted, hvor rådhuset nu 
blev placeret. Og som betød, at 
pladsen, der tidligere kaldtes 
Halmtorvet, nu kunne få sit rette 
navn, Rådhuspladsen.

En af de kendte attraktioner i 
rådhuset er Jens Olsens Verdens-
ur (billedet). Da Jens Olsen var 
en lille dreng, læste hans foræl-
dre op fra et eventyr i bogen "En 
Polsk familie" af Carsten Hauch. 
I bogen er der en beskrivelse af 
et helt enestående ur, som er gået 
i stykker. Det var begyndelsen til 
Jens Olsens interesse for ure og 
Jens Olsens Verdensur.
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To nye 
huse i  
Feriebyen
Af formand Jørgen Dam og  
administrator Hans-Jørn Green

Bestyrelsen holdt i marts et 
møde i Hjemstavnsbyen. På 
mødet behandlede vi en række 
punkter, bl.a. den 10 års strate-
giplan som vi har arbejdet med 
det sidste år. Planen indeholder 
flere tiltag, bl.a. at der skal ind-
rettes baderum i alle huse. Det 
vil vi orientere om på et senere 
tidspunkt.
Det første punkt i planen er, at 
vi under forudsætning af god-
kendelse fra Fredningsnævnet 
Bornholm, Kystdirektoratet og 
Bornholms Regionskommune 
planlægger at nedrive de to æld-
ste huse i Byen, hus 1 og 2, mar-
keret med rødt på grundplanen, 
og opføre to nye huse. Det ind-
ledende arbejde er sat i gang, og 
byggeriet planlægges at skulle 
udføres i vinteren 2023/2024 og 
stå klar til brug ved sæson 2024. 
Planen er blevet mulig uden op-
tagelse af lån, efter at vi har mod-
taget en gave fra Bornholmernes 
Hjælpefond. Fonden besluttede 
i efteråret 2022 at nedlægge sig 
selv og donere hele formuen til 
Hjemstavnsbyen. 
Vi skylder en stor tak til forman-
den for Bornholmerne Hjæl-
pefond, Wilhelm Lind, og den 
øvrige bestyrelse for at tænke på 
Hjemstavnsbyen.

Ledige huse
Sæson 2023 er nu startet, og de 
kommende uger er næsten fuldt 
booket. Til gengæld er der gode 
muligheder for at leje et hus fra 
og med uge 37. Se selv de ledige 
huse på vores hjemmeside her: 
http://hjemstavnsbyen-svaneke.
dk/kalender/ 

Udlejningen er tilsyneladende en 
smule mindre i år, men det var 
nok også forventet efter Corona-
tiden. 

Opladning af biler
Vi kan også nævne, at vi under-
søger, om det kan lade sig gøre 
at tilbyde en ladestander til biler. 
Der bliver flere og flere el-biler i 
Danmark, så der kan sikkert op-
stå et behov for dette tilbud. Om 

det kan lade sig gøre, er dog for 
tidligt at sige noget om, da der 
skal søges om tilladelse hos flere 
myndigheder - de samme som 
nævnt ovenfor. 
Bemærk venligst, at det ikke er 
tilladt at oplade bilerne fra hu-
senes elinstallation. Dette udgør 
en stor risiko for brand, så der-
for er det forbudt. Vi henviser til 
opladning fra de offentlige lade-
standere.

Stemningsbillede fra Hjemstavnsbyen, tidlig morgen den 28. april.
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Da Doller og Arnoldi ventede  
på en UFO på Svaneke Torv
I sidste nummer af Klippeøen 
fortalte vi om et maleri af Sva-
neke-kunstneren Jens Doller, 
som hans datter Rikke Doller har 
skænket til Feriebyen. 
I den forbindelse har redaktør 
Kirsten Damgaard gjort os op-
mærksom på en munter episode 
i Svaneke, som kunstneren Per 
Arnoldi omtaler i sin erindrings-
bog ”Solo”, der udkom i 2017. 
Arnoldi var i praktik som lærer 
på Svaneke skole i et halvt år i 
1961, men fik også tid til at dyr-
ke kunsten og flere af de born-
holmske kunstnere.
Han mødte blandt andet æg-
teparret Jens og Mette Doller, 
som havde værksted i Grisby og 
Svaneke fra 1947 til 1964. Mette 
Dollers bror, Anders Nyborg 
blev også en kendt kunstnerskik-
kelse i Svaneke.
I sine erindringer skriver Per Ar-
noldi blandt andet en munter be-
retning om, hvordan Jens Dollar 
ventede på en UFO på Svaneke 
Torv:
”Der var fisk i havet og noget i 
luften. Keramikeren Jens Dol-
ler, som for øvrigt var en fin og 
robust maler i Lergaard-traditio-
nen, havde kontakt med ufoer og 

spirituelle væsner, som vi more-
de os kammeratligt over, men re-
spekterede. Det var så, hvad han 
så, når han så op fra drejeskiven. 
En dag fik han besked om, at han 
næste torsdag om aftenen ville 
blive hentet i en flyvende tal-
lerken på torvet i Svaneke. Det 
med tallerkenen syntes vi var 
meget passende og forståeligt for 
en brugskeramiker. Nu var der i 
vintermånederne stærkt begræn-
set trafik på torvet i Svaneke, 
eller rettere slet ingen, så stedet 
var ikke dårligt valgt. Tilpas 
centralt og helt tomt. Han satte 
sit dejlige, røde bindingsværks-
hus i Postgade til salg, aftalte 
afviklingen af sit værksted, tog 
afsked med sin kone Mette og 
sine børn, pakkede en lille kuf-
fert og stillede sig i mørkningen 
hen på torvet med blikket rettet 
mod den tunge vinterhimmel. Vi 
sad henne i nabohuset hos male-
ren Børge Hansen, og kunne se 
Jens stå med sin beskedne ba-
gage midt på torvet.
Hvad nu? 
Hvad nu hvis de kom? 
Og hvad, hvis de ikke kom?? 

Vores ven, arkitekt Gustav Kjøl-

by, der også var tørstig og kunst-
samler, og som proforma havde 
ordnet salget af Jens Dollers hus, 
sad med os andre, godt og di-
skret gemt bag de små vinduer.
Mørket faldt på. 
Den lille by holdt vejret.
Den flyvende tallerken kom 
ikke.
Jens spejdede til det sidste op i 
mørket og forsvandt så i det. 
Det viste sig at, at han var gået 
ud i skoven ved Hullehavn, hvor 
han havde søgt ly, såret, forvir-
ret og skuffet i en bivuak fra rus-
sernes tid. Her fandt vi ham et 
døgns tid efter.
En pendulkyndig, okkult kam-
merat stavede med et meget 
lydigt pendul i et stift stykke 
ståltråd over en plade med bog-
staver: Jens skal gå hjem!
Så Jens kom hjem!

Arkitekt Kjølby annullerede 
hushandelen. Mette åbnede fav-
nen og vi andre en kasse øl og en 
flaske brændevin. 
Men der var det sekund, hvor han 
håbede, og vi alle var i tvivl, og 
rummet og stjernehimlen kom så 
tæt på som i Høsts seneste Ori-
onmalerier."

Jens Doller døde i 2000. Mette Doller fotograferet i 
1953.

Per Arnoldi var "på græs".
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Om et halvt år forventer Born-
holms Museum at gå i gang med 
at etablere det nye museumscen-
ter ved Bornholms Kunstmu-
seum i Rø. Det nye center skal 
rumme det nuværende Born-
holms Museum i Rønne, et nyt 
lysmuseum samt det nuværende 
Bornholms Kunstmuseum. Byg-
geriet er beregnet til at koste 160 
mio. kroner, og der skal bygges 
3000 kvadratmeter i tilknytning 
til kunstmuseet.
Kunstmuseet bliver lukket i to 
år, når byggeriet som forventet 
går i gang til efteråret.
Bornholms Museum skriver selv 
om det store projekt: ”Et mu-
seumscenter skal huse øens to 
statsanerkendte museer og skabe 
den bedst mulige oplevelse for 
museernes gæster. Gennem va-
rieret, tværgående formidling på 
tværs mellem to museer, får vi 
skabt en museumsattraktion af 
meget høj kaliber.
De to museer vil samtidig hver 
især får deres egne arealer: 
Kunstmuseet, som det består nu 
med udbygning af et museum for 
lys, og det kulturhistoriske mu-
seum får tidssvarende nye udstil-
lingsarealer til erstatning for de 

nuværende faciliteter i Rønne.
Alternativet er, at det nuværende 
kunstmuseum skal bygges om, 
så det tilpasses tidens krav. Og 
først og fremmest er alternativet, 
at der bygges et nyt Kulturhisto-
risk Museum et eller andet sted 
på øen.
Vi mener på den baggrund, at 
et fælles museum vil være den 
mest bæredygtige løsning, fordi 
man her kan deles om udgifter 
til indgang, billettering, cafe, 
undervisningsfaciliteter, teknisk 
personale mv., i stedet for at have 
alt dobbelt i to særskilte museer.
Det eksisterende kunstmuseum 
har betydelige problemer i for-
hold til gangbesværede, der skal 
på toilet og i garderobe, ligesom 
indgangspartiet slet ikke er di-
mensioneret til at kunne hånd-
tere større grupper.
Caféens placering er uhensigts-
mæssig i forhold til at få god 
økonomi i denne og giver meget 
dårlig sikkerhed, fordi den er så 
integreret i museets udstillings-
sektion og samtidig giver adgang 
til museet af denne bagvej.
Når det er sagt, så har vi gjort alt, 
for at tilbygningen kun berører 
de dele, som ikke fungerer, mens 

alle de centrale elementer af den 
fantastiske bygning står uberørt: 
således er museumsgaden, sale-
ne og kiggene ud fra salene helt 
uberørt af byggeriet."
 
Flytning fra Rønne  
giver optimale forhold
Museets argument for at flytte  
Bornholms Museum fra Rønne, 
lyder således:
"Bornholms Museum har i flere 
årtier ønsket sig bedre forhold. 
Bygningerne i Sct. Mortens 
Gade i Rønne er uegnede til at 
passe på de genstande (ting), 
som udstilles.
Temperatur og luftfugtighed 
svinger for meget, og kun en 
mindre del af bygningen er god-
kendt til at udstille værdifulde 
genstande fra Nationalmuseet i.
Desuden er bygningen meget 
uhensigtsmæssig i forhold til 
gangbesværede og kan slet ikke 
varmes op om vinteren.
I nye lokaler vil vi få optimale 
forhold og kunne bygge udstil-
linger op med langt større di-
versitet, hvor vi i dag højst kan 
udstille ting, der kan gå igennem 
en døråbning." 

Kunstmuseum lukkes i to år under byggeri
Modeltegning af det nye museum set fra havsiden. Foto: James Carpenter Design Associates Inc.
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Så kom 
den nye 
færge i 
havn 

Så kom den, Express 5, Born-
holmslinjens nye katamaran, der 
er blevet landskendt som ver-
dens største katamaran.
Det kan godt undre, når man kon-
staterer, at Express 5 kun er sølle 
to meter længere end Express 1, 
og bredden er den samme.
Men da Klippeøens udsendte tog 
afsted med den nye færge på før-
stedagen, ændredes opfattelsen. 
Indvendig er Express 5 markant 
mere rummelig end sin søster-
færge, og det er da også målt på 
antal passagerer og biler, at man 
med god ret kan betegne færgen 
som verdens største katamaran-
færge.
Express 5 kan medtage 1610 
passagerer, og det er godt 400 
flere end Express 1. Desuden kan 
den rumme 451 biler mod 417 på 
søsterfærgen. 
Og indtrykket af den nye færge 
er desuden, at der er bedre plads 
og mere lys og luft for passage-
rerne. Et andet plus ved Express 
5 er en langt større shop med føl-
gende større udvalg af varer.
Da færgen blev vist frem for 
bornholmerne dagen før første 
afgang, var der da også lutter 
positive bemærkninger i luften. 
igennem det nye vidunder. 
Eneste kritik  af færgen drejer 
sig om det forhold, at der kun er 
en enkelt elevator fra bildækket. 
Interessen var stor, og omkring 
1000 mennesker sneglede sig

Det er måske så som så med skønheden, men den er funktionel.

Den nye færge er kendetegnet ved mere albueplads og mere lys og 
luft end søsterskibet Express 1.

Shoppen er langt større end på de andre katamaraner. Priserne fik 
vi ikke undersøgt i farten!
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igennem det nye vidunder. 
Påde første ture klappede det 
hele, men så kom et teknisk 
uheld, så man måtte blive i havn 
på andendagen.
Men ingen tvivl om, at Express 
5 er et stort fremskridt for de 
mange, som krydser Østersøen 
mellem Ystad og Rønne.

Den nye færge er præget af store, åbne opholdsområder.

Interessen fra bornholmerne var stor, da de dagen før første afgang 
for første gang kunne tage færgen i øjesyn.

Man kommer højt til vejrs og 
udsigten er flot.
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Jemmafrå

Penge til Arnager havn
Med 50.000 kroner fra Sparekas-
sen Bornholms Fond er Arnager 
Bådehavn nu klar til første etape 
af sikringen af selve havnen, 
hvilket i alt vil koste 450.000 
kroner. Tilsagnet fra fonden 
kommer oven i andre donatio-
ner, så nu kan man gå i gang med 
første etape af det omfattende 
renoveringsprojekt. Fokus vil 
i første omgang være på østre 
molehoved, hvor nedbrydningen 
er værst. Her er store huller, og 
det haster med at redde den del 
af havnen, inden den bagvedlig-
gende granit skyller i havet. For 
at forhindre at det sker, skal der 
etableres en ny spuns af azobe-
træ, der bankes ned foran den 
eksisterende spuns.

Fitness i Svaneke
Svaneke Idræts Klub (SIK) har 
fået grønt lys fra kommunen 
til at påbegynde arbejdet med 
at etablere et fitnesscenter i det 
gamle sygehus, Mariegården, 
på Søndergade tæt på byens hal, 
skole og idrætsområder. Men 
det grønne lys kommer, efter at 
klubben har fået afslag på penge 
fra kommunens start- og udvik-
lingspulje, og planerne må derfor 

tilpasses efter det budget, der er 
til rådighed.

120.000 ventes 
til Folkemøde

Cirka 3.500 vidt forskellige ak-
tører står bag arrangementer ved 
Folkemødet, og politiet regner 
med 110.000 til 120.000 del-
tagere i løbet af de tre dage. Vi 
regner med, at vi i år vil se en til-
bagevenden til Folkemødet, som 
det var i 2019, før covid ramte os 
alle sammen, siger Hans-Henrik 
Dam til TV2 Bornholm. Politiet 
har i år forberedt sig særskilt på 
aktivister, der afbryder et arran-
gement. Det skete ved Folkemø-
det sidste år, hvor unge klimaak-
tivister satte en kæp i hjulet på 
en debat arrangeret af Danmarks 
Radio.

Millioner til udlejning

For femte år i træk uddeler udlej-
ningsbureauet Sol og Strand en 
million kroner til at støtte store 
og små projekter, der styrker 
lokalområderne langs den born-
holmske kyst. Gennem den lo-
kale håndsrækning ønsker ferie-
husudlejeren at støtte en række 

lokale projekter, der er med til at 
løfte kvaliteten af de destinatio-
ner, hvor virksomheden udlejer 
omkring 6.500 privatejede som-
merhuse. Og det skulle gerne 
give udbytte for både lokalsam-
fundet, husejerne og feriegæster.

Penge til kasernen
Garnisonskommandant Ulrik 
Skytte krydser fingre for, at Al-
megårds Kaserne kan få en bid 
af de 8,5 milliarder, regeringen 
vil bruge på at lappe huller i For-
svaret. Og han ved da også lige 
præcis, hvad pengene skal bru-
ges på. Almegårds Kaserne har 
brug for en renovering, og derfor 
fulgte garnisonskommandanten 
spændt med, da forsvarsminister 
Troels Lund Poulsen (V) fortalte, 
at regeringen ønsker at bruge 8,5 
milliarder kroner på at renovere 
Forsvarets bygninger. ”Men det, 
vi mangler på Almegårds Kaser-
ne, er de helt basale fornødenhe-
der som indkvartering”, fortæller 
Ulrik Skytte til TV 2/Bornholm. 

Blixen Klub

Den landsdækkende forening for 
kvinder over 60 år, Blixen Klub, 
har nu fået en bornholmsk af-
deling, Blixen Klub Bornholm, 
efter at der var en stiftende ge-
neralforsamling i slutningen af 
april. Lisbeth Severin er valgt 
til formand, mens Judy Bech er 
kasserer. Foreningens formål er 
at skabe et socialt fællesskab for 
kvinder i alderen 60+, og den ny-
valgte bestyrelse skal nu i gang 
med at tilrettelægge aktiviteter, 
der stemmer overens med det 
formål. 
”Relationerne skal findes på 
tværs af sociale, faglige, kultu-
relle, religiøse og politiske grup-
peringer," fortæller dem nye for-
ening.
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LEHNSGAARD KOLDPRESSET RAPSOLIE
Fremstillet af den fineste afskallede raps.
Dyrket i bornholmsk muld af bornholmske landmænd.
Ren og sund kvalitet til dressing, stegning, 
bagning - og grill. Prøv også krydderolierne 
og den nye økologiske rapsolie.

Spørg efter den i din butik.
Se mere på
www.lehnsgaard.dk
- eller ring på tlf. 2323 6171

Altid bornholmer

Tråden i bornholmernes historie

Følg med i hvad der sker i din hjemstavn.
Abonner på Bornholms Tidendes e-avis og få adgang til:

 • Bornholms Tidende som e-avis seks dage om ugen. 
  Kan læses på PC, tablet og smartphone.

 • Lukkede artikler på www.tidende.dk

 •  Bornholms Tidendes arkiv helt tilbage til den første avis fra den 3. juli 1866.

RABAT
Er du medlem af Bornholms Hjemstavnsforening får du 30% rabat på de første 3 måneder.

Kontakt abonnementsafdelingen på tlf. 5690 3000 eller  
mail abonnement@bornholmstidende.dk

Det med småt: Rabatten ydes ikke til husstande, der har haft abonnement på Bornholms Tidende indenfor de sidste 6 måneder.

Sæt 
annoncen 
i Klippeøen  
- den gode 
kontakt

    Skal I til Bornholm 
     - se om der er 
    ledige huse i 
    Hjemstavnsbyen 
        http://hjemstavnsbyen-svaneke.dk
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Redaktionen sluttet 16. maj 2023
Deadline næste nr.: 27. juni 2023

AKTIVITETSKALENDER
KØBENHAVN:
Lørdag den 10. juni kl. 10.30: Bornholmertræf.

HILLERØD:
Lørdag den 10. juni kl. 10.30: Bornholmertræf.

HELSINGØR:
Lørdag den 10. juni kl. 10.30: Bornholmertræf. 
Torsdag den 15. juni kl. 19.00: Fanemarch.

ROSKILDE:
Lørdag den 10. juni kl. 10.30: Bornholmertræf.

NÆSTVED:
Lørdag den 10. juni kl. 10.30: Bornholmertræf.
Søndag den 20. august. Tur til Guldagergård i Skælskør.

FYN:
Lørdag den 10. juni kl. 10.30: Bornholmertræf.
Søndag den 20. august: Grillarrangement hos Lene Yde i 
Munkebo.

JYLLAND:
Lørdag den 10. juni kl. 10.30: Bornholmertræf. 

Afsender: Fuglehavevej 100, 2750 Ballerup

Indsendes til Bent Christiansen, Sognevangen 2A, Sengeløse, 
2630 Taastrup. Ønsker du ikke at klippe i bladet så skriv kuponen 
af. Eller send oplysningerne til:

bent_christiansen@mail.dk

ID NR.: 46920


